

# (၉)ကြိမ်မြောက် မော်စကိုအပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ လုံခြုံရေးညီလာခံ (MCIS)၏ သတင်းထုတ်ပြန်ချက်

ရုရှားနိုင်ငံ မော်စကိုမြို့၌ ဇွန်လ ၂၃ ရက်နှင့် ၂၄ ရက်တို့တွင် ကျင်းပသော (၉) ကြိမ်မြောက် မော်စကိုအပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ လုံခြုံရေး ညီလာခံ၏ အဓိကခေါင်းစဉ်မှာ တစ်ကမ္ဘာလုံးနှင့် ဒေသတွင်း တည်ငြိမ်အေးချမ်းရေးပြဿနာများကို ရည်ညွှန်းပါသည်။

အဆိုပါညီလာခံသို့ ကာကွယ်ရေးဝန်ကြီးများ၊ တပ်မတော် ကိုယ်စားလှယ်အဖွဲ့များ၊ ပြည်ပနိုင်ငံများမှ ကျွမ်းကျင်ပညာရှင် ကိုယ်စားလှယ်များ၊ နိုင်ငံတကာအဖွဲ့အစည်းများဖြစ်သော CIS၊ CSTO၊ UN၊ OSCE၊ ICRC၊ LAS တို့မှ ခေါင်းဆောင်များအပါအဝင် လူအင်အား ၆၀၀ ကျော် တက်ရောက်ပါသည်။

ညီလာခံကို ဇွန်လ ၂၃ ရက်တွင် စတင်ဖွင့်လှစ်ပါသည်။ ရုရှား ဖက်ဒရေးရှင်းနိုင်ငံသမ္မတ ဗလာဒီမာပူတင်က တက်ရောက်လာကြသူ များအား ဗီဒီယိုမှတစ်ဆင့် ညီလာခံအဖွင့်မိန့်ခွန်းပြောပါသည်။ အလားတူ ကုလသမဂ္ဂအတွင်းရေးမှူးချုပ် အန်တိုနီယိုဂူတာရက်(စ်) ကလည်း ဗီဒီယိုမှတစ်ဆင့် မိန့်ခွန်းပြောပါသည်။ ယင်းနောက်တွင် ရုရှားဖက်ဒရေးရှင်းနိုင်ငံကာကွယ်ရေးဝန်ကြီး ဆာဂျီရှိုင်းဂူနှင့် ဗဟို လုံခြုံရေးဌာနညွှန်ကြားရေးမှူး အလက်ဇန်ဒါးဘော့နီကော့တို့က အဓိကကျသော ကိစ္စရပ်များနှင့်ပတ်သက်၍ ရုရှားနိုင်ငံ၏ရပ်တည်မှု များကို မိတ်ဆက်ရှင်းလင်းပါသည်။

ထို့နောက် မျက်နှာစုံညီအစည်းအဝေးကို အပိုင်း ၄ ပိုင်းဖြင့် ကျင်းပပါသည်။

အစည်းအဝေးပထမပိုင်းကို “မဟာဗျူဟာမြောက်တည်ငြိမ်အေးချမ်းရေးအပေါ် ပြုပြင်ပြောင်းလဲမှုနှင့် ရှေ့ရေးအလားအလာ” ဟု အမည်ပေးထားပြီး ရုရှားဖက်ဒရေးရှင်းနိုင်ငံ တပ်မတော်စစ်ဦးစီးအရာရှိချုပ်နှင့် ဒုတိယကာကွယ်ရေးဝန်ကြီး ကြည်းတပ်ဗိုလ်ချုပ်ကြီး ဗာလီရီဂျီရာဆီမော့၊ တရုတ်နိုင်ငံကာကွယ်ရေးဝန်ကြီး ဗိုလ်ချုပ်ကြီး ဝေဖန်း၊ ကာတာနိုင်ငံ ဒုတိယဝန်ကြီးချုပ်နှင့် ကာကွယ်ရေးဝန်ကြီး မိုဟမ်မတ်အယ်အတီယာ၊ ဘယ်လာရုသမ္မတနိုင်ငံ ကာကွယ်ရေး ဝန်ကြီး ဒုတိယဗိုလ်ချုပ်ကြီး ဗစ်တာခရီနင်၊ အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ ကြက်ခြေနီကော်မတီဥက္ကဋ္ဌ ပီတာမော်ရာ၊ အာဖဂန်နစ္စတန်သမ္မတ

ဟောင်း ဟာမစ်ကာဇိုင်းတို့က ပါဝင်ဆွေးနွေးကြပါသည်။

အစည်းအဝေးဒုတိယပိုင်းကို “ကမ္ဘာ့နိုင်ငံရေးမူဘောင်အတွင်းက အာရှ-ပစိဖိတ်ဒေသ”ဟု အမည်ပေးထားပြီး ပြည်ထောင်စုသမ္မတ မြန်မာနိုင်ငံတော် နိုင်ငံတော်စီမံအုပ်ချုပ်ရေးကောင်စီဥက္ကဋ္ဌ တပ်မတော် ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ် ဗိုလ်ချုပ်မှူးကြီးမင်းအောင်လှိုင်၊ ရုရှားဖက်ဒရေးရှင်းနိုင်ငံ စစ်ဦးစီးညွှန်ကြားရေးမှူး ရုံးအကြီးအကဲနှင့်ဒုတိယစစ်ဦးစီးအရာရှိချုပ် ရေတပ်ဗိုလ်ချုပ်ကြီး အီဂေါကော့စယူကော့၊ ဗီယက်နမ်နိုင်ငံ ကာကွယ်ရေးဝန်ကြီး ဗိုလ်ချုပ်ကြီး ဖန်ဗန်ဇန်း၊ မော်ဒိုက် သမ္မတနိုင်ငံ ဒုတိယကာကွယ်ရေးဝန်ကြီး ဟက်ဆန်ဇာမီး၊ ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ် ပြည်သူ့ သမ္မတနိုင်ငံ ဝန်ကြီးချုပ်နှင့် ကာကွယ်ရေးဝန်ကြီး ရိုဟာဆီနာ၊ ဘရူနိုင်းနိုင်ငံ ကာကွယ်ရေးဝန်ကြီး မိုဟမ်မတ်ယူဆွတ်တို့က ပါဝင် ဆွေးနွေးကြပါသည်။

အစည်းအဝေးတတိယပိုင်းကို “နီဗယ်ကိုရီနာပိုင်းရပ်ကူးစက်မှု ကိုဗစ်-၁၉ ကို တိုက်ဖျက်ရာတွင် တပ်မတော်အဖွဲ့အစည်းများ၏ အခန်းကဏ္ဍ”ဟု အမည်ပေးထားပြီး ကာဇက်စတန်သမ္မတနိုင်ငံ ကာကွယ်ရေးဝန်ကြီး ဒုတိယဗိုလ်ချုပ်ကြီး နာလန်အာမက်ဘာယက်၊ မွန်ဂိုလီးယားနိုင်ငံ ကာကွယ်ရေးဝန်ကြီး ဗိုလ်မှူးချုပ် ဂါဆီဒင်ဆိုက် ဟန်ဘာယာ၊ ဇင်ဘာဘွေနိုင်ငံကာကွယ်ရေးဝန်ကြီး အိုဖားမူချင်ဂူရီကာ ရှီနို၊ ဆူဒန်သမ္မတနိုင်ငံကာကွယ်ရေးဝန်ကြီး ယက်ဆင်အီဘရာဟင်၊ ငြိမ်းချမ်းရေးလုပ်ငန်းများဆိုင်ရာ ကုလသမဂ္ဂဒုတိယအတွင်းရေးမှူးချုပ် ယွန်းပီယက်လက်ခွာ၊ ယူဂန်ဒါနိုင်ငံ တပ်မတော်ဆေးဘက်ဆိုင်ရာ ညွှန်ကြားရေးမှူး ဗိုလ်ချုပ်အေဘရစ်မူဆင်ဂူဇီတို့က ပါဝင်ဆွေးနွေး ကြပါသည်။

ညီလာခံပထမနေ့၏နောက်ဆုံးဖြစ်သော အစည်းအဝေးစတုတ္ထ ပိုင်းကို “သတင်းအချက်အလက်လုံခြုံရေးဆိုင်ရာ ပြဿနာများနှင့် အဖြေများ” ဟု အမည်ပေးထားပြီး ကုလသမဂ္ဂဆိုင်ရာ ရုရှားဖက်ဒရေးရှင်း နိုင်ငံအမြဲတမ်းကိုယ်စားလှယ် ဗာဆီလီဗီဘန်ဇီယာ၊ ပါကစ္စတန် နိုင်ငံ ဒုတိယကာကွယ်ရေးဝန်ကြီး ဒုတိယဗိုလ်ချုပ်ကြီး မိုဟမ်မတ် ဟီလယ်ဟူစိန်၊ Alternative for Germany Party ပူးတွဲဥက္ကဋ္ဌ

တီနိုခရူပါလာ၊ ဗင်နီဇွဲလားတပ်မတော်စီမံခန့်ခွဲရေးနှင့် ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးဆိုင်ရာ ဒုတိယကာကွယ်ရေးဝန်ကြီး ရေတပ်ဗိုလ်ချုပ်ကြီး အလက်ဇန်းဒါးဗာလက် စကူဘတ်စတီဒက်၊ ရုရှားအထက်လွတ်တော် အမတ်နှင့် လူထုမီဒီယာနှင့်ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ရေးနှင့် ပြန်ကြားရေး မူဝါဒဆိုင်ရာ ဖက်ဒရေးရှင်းကောင်စီကော်မတီဥက္ကဋ္ဌ အလက်ဇန်းဒါး ပုရှကော့၊ ပြင်သစ်နိုင်ငံတကာလုံခြုံရေးဆိုင်ရာ လေ့လာဆန်းစစ်မှုဌာန ညွှန်ကြားရေးမှူးအလက်ဆန်ဒရီဇာနာဆီ၊ ကာလက်တန်တက္ကသိုလ် ပြည်သူ့ရေးရာ စီမံအုပ်ချုပ်မှုနှင့် ပြည်သူ့ရေးရာ မူဝါဒဌာန ညွှန်ကြားရေးမှူး ပီယော့တာ ဒူကီဝစ်၊ ဆားဘီးယားနိုင်ငံ တစ်မျိုးသားလုံး လွတ်မြောက်ရေးစစ်ပွဲများမှ စစ်ပြန်များ သမဂ္ဂဥက္ကဋ္ဌ အငြိမ်းစားဒုတိယဗိုလ်ချုပ်ကြီးဗလာဒီမာကိုဗာဆီဗစ်၊ ဘီလာရုနိုင်ငံ မဟာဗျူဟာသုတေသနဌာန ညွှန်ကြားရေးမှူး အိုလက်မာကာရော့၊ ရုရှား-ဆလိုဗက်ကီးယား အသိုင်းအဝိုင်းသမဂ္ဂဥက္ကဋ္ဌ ချာနိုဂါစကီ၊ (The Hague)မဟာဗျူဟာလေ့လာရေးဌာနမှူး ရော့ဒီဝစ်တို့က ပါဝင် ဆွေးနွေးကြပါသည်။

ညီလာခံဒုတိယနေ့ဖြစ်သော ဇွန်လ ၂၄ ရက်တွင် ရုရှားနိုင်ငံ လုံခြုံရေး ကောင်စီအတွင်းရေးမှူးကြည်းတပ်ဗိုလ်ချုပ်ကြီး နီကိုလိုင် ပါထရူရှပ်၊ ရုရှားဖက်ဒရေးရှင်းနိုင်ငံ နိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီး ဆာဂျီ လက်ရော့နှင့် ရုရှားဖက်ဒရေးရှင်းနိုင်ငံ ပြည်ပထောက်လှမ်းရေးဌာန ညွှန်ကြားရေးမှူး ဆာဂျီနာရစ်ဂျက်တို့၏ တင်ပြချက်များနှင့်အတူ ညီလာခံကိုဖွင့်လှစ်မည်ဖြစ်ကြောင်း သိရှိရသည်။

မော်စကိုအပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ လုံခြုံရေးညီလာခံကို ရုရှား ကာကွယ်ရေးဝန်ကြီးဌာန၏ကမကထပြုမှုဖြင့် ၂၀၁၂ ခုနှစ်မှစ၍ နှစ်စဉ်ကျင်းပခဲ့ခြင်းဖြစ်သည်။ အဆိုပါညီလာခံသည် အပြည်ပြည် ဆိုင်ရာ လုံခြုံရေးအတွက် အမှန်တကယ်ဖြစ်ပျက်နေသော ပြဿနာ များကို ဆွေးနွေးရေးအတွက် ယုံကြည်လောက်သော ပလက်ဖောင်း အဖြစ် ၎င်း၏အခန်းကဏ္ဍကို အမြဲတစေခိုင်မာစေပြီး ရုရှားနိုင်ငံ အတွက်သာမက ပြည်ပနိုင်ငံများအတွက်ပါ အစဉ်အလာကောင်းတစ်ခု ဖြစ်ပါသည်။

## ရုရှားဖက်ဒရေးရှင်းနိုင်ငံတွင် ရောက်ရှိနေကြသည့် ကိုယ်စားလှယ်အဖွဲ့များ မော်စကိုမြို့ရှိ အထင်ကရနေရာများသို့ သွားရောက်ကြည့်ရှုလေ့လာ၊ တာဝန်ရှိသူများနှင့် တွေ့ဆုံဆွေးနွေး

နေပြည်တော် ဇွန် ၂၃ နိုင်ငံတော်စီမံအုပ်ချုပ်ရေးကောင်စီဥက္ကဋ္ဌ၊ တပ်မတော် ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်၏ ရုရှားဖက်ဒရေးရှင်းနိုင်ငံ ခရီးစဉ်တွင် လိုက်ပါလာကြသည့် ကိုယ်စားလှယ် အဖွဲ့များသည် ယနေ့တွင် မော်စကိုမြို့ရှိ အထင်ကရနေရာများ၊ ဘာသာရေးဆိုင်ရာ အဆောက်အအုံများ၊ လျှပ်စစ်နှင့် စွမ်းအင် ပြတိုက်နှင့် MGIMO ကျောင်းတို့သို့ သွားရောက် ကြည့်ရှုလေ့လာကြပြီး တာဝန်ရှိသူများနှင့်တွေ့ဆုံကာ ပူးပေါင်း ဆောင်ရွက်ရေးဆိုင်ရာ ကိစ္စရပ်များကို ဆွေးနွေးကြသည်။

**ဆွေးနွေး**  
ထိုသို့ လေ့လာရာတွင် နေပြည်တော် ကောင်စီဥက္ကဋ္ဌ၊ မြို့တော်ဝန် ဒေါက်တာ မောင်မောင်နိုင် ဦးဆောင်သောအဖွဲ့သည် မော်စကိုလျှပ်စစ်နှင့် စွမ်းအင်ပြတိုက်သို့ သွားရောက်လေ့လာပြီး မော်စကို မြို့တော်ဝန်နှင့် တွေ့ဆုံကာ မြို့ပြဖွံ့ဖြိုး တိုးတက်ရေး ဆိုင်ရာ လုပ်ငန်းများနှင့် စပ်လျဉ်း၍ အမြင်ချင်းဖလှယ် ဆွေးနွေး ကြသည်။  
အလားတူ ရင်းနှီးမြုပ်နှံမှုနှင့် နိုင်ငံခြား



စီးပွားဆက်သွယ်ရေး ဝန်ကြီးဌာန ရုရှား-မြန်မာ ချစ်ကြည်ရေးအသင်း ဆက်ဆံရေးကော်မတီနှင့်လည်းကောင်း၊ ဒုတိယဝန်ကြီး ဦးသန်းအောင်ကျော် ဥက္ကဋ္ဌနှင့်လည်းကောင်း၊ စိန့်ပီတာဘတ် သီးခြားစီတွေ့ဆုံပြီး ပူးပေါင်းဆောင်ရွက် ဦးဆောင်သော ကိုယ်စားလှယ်အဖွဲ့သည် မြို့တော်ဝန်ရုံးခွဲ (မော်စကို)မှ ပြည်ပ ရေးဆိုင်ရာ ကိစ္စရပ်များကို ဆွေးနွေး

ခဲ့ကြသည်။  
ထို့အတူ ကျန်းမာရေးနှင့် အားကစား ဝန်ကြီးဌာန ကိုယ်စားလှယ်အဖွဲ့သည် မော်စကိုမြို့တော်ဝန်နှင့် တွေ့ဆုံပြီး ပြည်သူ့ကျန်းမာရေး စောင့်ရှောက်မှု လုပ်ငန်းများ၊ ဆေးပညာ ပူးပေါင်း ဆောင်ရွက်ရေးကိစ္စရပ်များကို ဆွေးနွေး ခဲ့ကြသည်။

**ရှင်းလင်းပြသ**  
ထို့ပြင် ထူးချွန်ဆုရ အရာရှိများအဖွဲ့ သည် မော်စကိုမြို့ရှိ Patriotic Park နှင့် ရုရှားတပ်မတော်၏ ပင်မဘုရားရှိခိုး ကျောင်းသို့လည်းကောင်း၊ သာသနာရေး နှင့် ယဉ်ကျေးမှုဝန်ကြီးဌာန ကိုယ်စား လှယ်အဖွဲ့သည် မော်စကိုသာသနာပိုင် မဟာယနဗုဒ္ဓဘုန်းတော်ကြီးကျောင်းသို့ လည်းကောင်း၊ နိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီး ဌာန ကိုယ်စားလှယ်အဖွဲ့သည် MGIMO တက္ကသိုလ်သို့လည်းကောင်း သွားရောက် လေ့လာကြရာ တာဝန်ရှိသူများက လိုက်လံရှင်းလင်း ပြသခဲ့ကြကြောင်း သတင်းရရှိသည်။

သတင်းစဉ်